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ВІДСТОРОНЕННЯ ВІД СПРАВ ГРОМАДИ:  
ЯК ПРАЦЮВАЛИ ДЕПУТАТИ ХЕРСОНСЬКОЇ МІСЬКОЇ РАДИ 
ВПРОДОВЖ ТРЕТЬОГО РОКУ ПОВНОВАЖЕНЬ

За інформацією екс-
пертів кампанії, ситуація 
в Херсонській міській те-
риторіальній громаді кар-
динально відрізняється від 
ситуацій в інших грома-
дах, оскільки Херсонська 
міська рада не проводить 
свої пленарні засідання 
з лютого 2022 року. Крім 
того, частина херсонських 
депутатів перейшла на бік 
ворога: наразі вже два де-
путати отримали судовий 
вирок за колабораційну 
діяльність, правоохоронні 
органи проводять слідство 
стосовно ще кількох де-
путатів. Частина обранців 
виїхала за межі Херсона 
в інші міста країни та за 
кордон. Чотири депутати 
перебувають у лавах Сил 
Оборони України. І лише 
невелика кількість власни-
ків мандатів залишаєть-
ся в обласному центрі.  

В Херсоні створена місь-
ка військова адміністрація, 
начальнику якої переда-
ні повноваження міської 
ради, міського голови та 
виконкому ради. 

За словами Дементія Бі-
лого, члена правління При-
чорноморського центру 
політичних та соціальних 
досліджень, з другої поло-
вини 2023 року спостеріга-
ється поступове відсторо-
нення депутатів від активної 
участі в управлінні грома-
дою у сфері представ-
лення та захисту інтересів 
виборців, контролю за ро-
ботою виконавчих органів. 
Їх поступово відстороняють 
від роботи в колективних 
дорадчо-консультативних 
органах, різко зменшуєть-
ся інформація про їхню 
діяльність на офіційних ме-
діаресурсах. 

Так, з двадцяти однієї ро-
бочої комісії, склад яких 
затверджувався начальни-
ком військової адміністра-
ції у 2023 та у 2024 роках, 

лише в п'яти комісіях були 
представлені депутати. 
Здебільшого їхня присут-
ність може бути пояснена 
посадами, які ці депутати 
одночасно обіймають у ви-
конавчих органах. 

У 2023-2024 роках кіль-
кість інформаційних по-
відомлень про роботу 
місцевих депутатів в офі-
ційному telegram-каналі 
"Херсонська міська вій-
ськова адміністрація - 
Херсонська міська рада"  
t .me/kherson_misk rada  
у порівнянні з 2022 ро-
ком зменшилася у два- 
надцять разів і склала 
всього два повідомлен-
ня за рік. Зазначимо, що 
в цьому telegram-кана-
лі публікується щодня  
20-30 інформаційних пові-
домлень. 

У цих умовах самі де-
путати не виконують ті 
повноваження, які їм зали-
шилися. Так, лише одна 
депутатка Оксана Погомій 
публічно на своїй сторінці у 
facebook відзвітувала про 
депутатську діяльність та ді-
яльність своєї фракції. 

Із зрозумілих безпекових 
причин депутати не ведуть 
офлайн-прийом вибор-
ців. Але у виборців немає  
й можливості записатися 
на онлайн-прийом до де-
путатів. 

Погіршився рівень ін-
формування та спілкуван-
ня з виборцями через соці-
альні мережі. Якщо перед 
війною у всіх депутатів Хер-
сонської міської ради була 
своя сторінка у facebook  
і лише один депутат на-
повнював її в режимі "тільки 
для друзів", то зараз вісім 
депутатів публікують або 
всі, або так звані "політичні" 
матеріали лише для друзів. 

Якщо у 2022 році регу-
лярно вели свої сторінки 
28 депутатів, то у 2024 році  

таких стало вже 18, які ве-
дуть їх у режимі хоча б од-
нієї публікації щомісяця. 

На першому році повно-
масштабної війни регуляр-
но повідомляли в першу 
чергу про свою громад-
ську діяльність, про справи 
громади, власні волонтер-
ські ініціативи 17 депутатів. 
На другий рік це робили 
вже 12 депутатів: Віталій 
Бєлобров, В'ячеслав Біл-
ковський, Андрій Калита, 
Олександр Ложичев, Ан-
дрій Медведєв, Ігор Оса-
уленко, Оксана Погомій, 
Дмитро Піддубний, Юрій 
Попутько, Андрій Сидо-
ренко, Юрій Стельмашен-
ко, Віктор Сухокобилін.

Із серпня 2023 року ак-
тивізувався процес при-
пинення депутатами своїх 
повноважень. Припинено 
повноваження сімнадця-
ти депутатів з п'ятдесяти 
чотирьох, тобто 31%: п'ять 
депутатів з "ОПЗЖ", чоти-
ри депутати з партії Ігоря 
Колихаєва "Нам тут жити", 
по два депутати від "Слу-
ги народу", "Європейської 
солідарності", "Блоку Воло-
димира Сальдо". Повнова-
ження ще двох депутатів від 
"Блоку Володимира Саль-
до" було припинено після 
оголошення вироку суду. 

Головною формою ак-
тивності депутатів, як і в ми-
нулому році, залишається 
збір благодійної допомоги 
та волонтерство.

Під час обговорення ре-
зультатів моніторингу голо-
ва Херсонського обласно-
го відділення Соціологічної 
асоціації України Микола 
Гоманюк відзначив низький 
рівень довіри херсонців до 
військової адміністрації за 
результатами досліджень. 
На його думку, це пов'яза-
но із концентрацією повно-
важень органів місцевого 
самоврядування у військо-
вій адміністрації. 

Депутат Бериславської 
районної ради кількох 
скликань Олег Дядюн за-
значив, що подібна ситу-
ація є типовою для інших 
громад Херсонської об-
ласті. Також він вважає,  
що частина депутатів дис-
кредитувала себе співп-
рацею з ворогом під час 
окупації й є необхідним 
перезавантажити депутат-
ський корпус, розпустив-
ши його. 

Політичний оглядач Воло-
димир Молчанов вважає, 
що необхідно змінювати 
правила відбору депута-
тів, запроваджувати мажо-
ритарну систему на міс-
цевих виборах, бо одна з 
причин відсторонення де-
путатів у невеликих грома-
дах області, на його думку, 
пов'язана з тим, що обрані 
депутати не живуть безпо-
середньо в громадах та 
обиралися за списками 
політичних партій. 

Під час обговорення всі 
погодилися із рекомен-
даціями експертів При-
чорноморського центру 
політичних та соціальних 
досліджень, які в Херсоні 
проводили моніторинг де-
путатської діяльності у ме-
жах кампанії "Атестація де-
путатів місцевих рад", що і 
військовим адміністраці-
ям, і депутатам необхідно 
здійснювати заходи щодо 
повернення депутатів до 
виконання своїх повнова-
жень у сфері:

• представлення та захи-
сту інтересів територі-
альної громади та окре-
мих виборців,

• здійснення контрольних 
функцій за роботою ви-
конавчих органів влади, 

• здійснення прийому ви-
борців, з урахуванням 
безпекових питань, про-
ведення роботи офлайн 
та онлайн, 

• залучення до публічних 
консультацій та ухвален-
ня рішень.

Трансляцію круглого сто-
лу можна побачити за по-
силанням:

Гомадська кампанія 
"Атестація депутатів міс-
цевих рад" спрямована 
на сприяння підвищенню 
рівня відкритості, прозо-
рості та підзвітності ви-
борцям депутатів 15 місь-
ких рад обласних центрів 
України та міста Києва, а 
також підвищенню поін-
формованості громадян 
про діяльність місцевих 
депутатів. Проєкт "Атес-
тація депутатів місцевих 
рад" - ініціатива Одеської 
обласної організації ВГО 
"Комітет виборців України", 
яка реалізується за підтим-
ки Національного фонду 
демократії (NED, США). 
У 2018 році за підтримки 
Міжнародного фонду "Від-
родження" було розробле-
но вебплатформу про ді-
яльність місцевих депутатів 
http://attestation.in.ua.

За реалізацію заходів 
проєкту в 15 регіонах від-
повідають представники 
партнерських громад-
ських організацій.

Результати моніторингу діяльності депутатів місцевих рад в межах всеукраїнської громадської кампанії "Атестація депутатів місцевих рад" 
презентували для спільноти Херсона 7 серпня під час круглого столу, що пройшов в онлайн-форматі. У його роботі взяли участь представники 
громадських організацій, журналісти, депутати. У фокусі уваги була ситуація, що склалася навколо роботи депутатів Херсонської міської 
ради у 2023-2024 роках.
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НАСЛІДКИ ЕКОЛОГІЧНОЇ КАТАСТРОФИ: 
НА ВІДНОВЛЕННЯ ПІВДНЯ ЗНАДОБЛЯТЬСЯ ДЕСЯТКИ РОКІВ

Станом на кінець січня 
2024 року в Україні було 
зафіксовано 3,6 тисячі зло-
чинів проти довкілля. У звіті, 
опублікованому 23 січня 
Обсерваторією конфліктів 
і навколишнього середо-
вища спільно з Програмою 
ООН з навколишнього се-
редовища, підкреслюєть-
ся, що Україна, займаючи 
лише 6% території Європи, 
володіє 35% її біорізнома-
ніття, включаючи понад 70 
тисяч видів, серед яких ба-
гато рідкісних та ендеміч-
них.

Внаслідок бойових дій 
постраждало понад 20% 
природоохоронних тери-
торій України. Близько 2 
тисяч територій, що охо-
роняються, були окуповані, 
а 812 заповідних об'єктів 
зазнали пошкоджень. Най-
більше постраждали сте-
пові екосистеми на півдні 
та сході країни. 

Окрім цього, 514 об'єктів 
природоохоронного запо-
відного фонду залишають-
ся окупованими, з них 10 
національних парків, вісім 
заповідників і два біосфер-
них заповідники.

Небезпека існує не тіль-
ки на тих об'єктах природ-
но-заповідного фонду, які 
знаходяться під окупацією 
або безпосередньо близь-
ко до лінії фронту, але й на 
тих, які розташовані в так 
званих регіонах-фронти-
рах. Саме таким регіоном 
зараз є Одеська область, 
на території якої налічуєть-
ся 131 об'єкт природно-за-
повідного фонду, в тому 
числі 19 загальнодержав-
ного значення. Серед них 
найбільші: Дунайський 
біосферний заповідник, 
Національні природні 
парки "Нижньодністров-
ський", "Тузлівські лима-
ни" та "Куяльницький", який 
був створений у січні 2022 
року, але й досі не запра-
цював.

Через війну було запо-
діяно шкоди 600 видам 
тварин, 750 видів рослин 
і грибів, включно з вида-
ми з Червоної Книги. На-
приклад, за даними на-
ціонального природного 
парку "Тузловські Лимани", 
від впливу ворожих військо-
вих сонарів підводних і на-
дводних човнів загинуло не 
менш 50 тисяч чорномор-
ських китоподібних у 2022 
та близько 20 тисяч у 2023 
році.

Одним із найбільш трагіч-
них прикладів впливу війни 
на довкілля є підрив греблі 
Каховської ГЕС, який спри-
чинив збитки на понад 146 
мільярдів гривень. Це при-
звело до втрати понад 14 
куб. км води, знищення 
унікальних видів біорізно-
маніття, затоплення понад 
600 км² територій та знач-
ного забруднення Чорного 
моря.

Також Міністерство захи-
сту довкілля повідомляло 
про значну шкоду для бі-
орізноманіття на Кінбурн-
ському півострові. Там 
було зафіксовано 131 
пожежу, що знищила до 
4 мільйонів дерев. Рідкіс-
ні види рослин, як і значні 
площі лісів, опинилися під 
загрозою знищення через 
воєнні дії.

У 2022 році фахівці Укра-
їнської природоохоронної 
групи склали список рід-
кісних видів рослин, збере-
ження яких опинилось під 
загрозою через війну росії 
в Україні.

Що потрібно  
для відновлення Півдня: 

коментар експерта

За словами еколога та 
співробітника нацпарку 
"Тузлівські лимани" Івана 
Русева, відновлення еко-
логії півдня країни може за-
йняти десятки років. 

Наприклад, до деяких 
постраждалих територій 
нацпарку, в якому працює 
еколог, неможливо наразі 
дістатися через війну. Тому 
в першу чергу потрібна 

перемога, щоб екологи 
могли добратися до тих те-
риторій. 

Іван Русев розповів, як на 
його бачення має прохо-
дити відновлення екології 
Півдня, що для цього по-
трібно робити та що для 
цього робить наразі дер-
жава. 

"Почнемо з моря, яке 
дуже постраждало від хі-
мічного забруднення, від 
мазуту, від підриву Кахов-
ської ГЕС. Море потребує 
дуже багато часу, щоб 
воно само відновилося. 
Ще з негативних наслідків 
війни була масова заги-
бель дельфінів. Ми по цьо-
му напрямку дуже багато 
писали. Потрібно буде від-
новити популяцію дельфі-
нів, їх у нас три види. Вар-
то створити ділянку, вільну 
від впливу людини, де вони 
зможуть спокійно розмно-
жуватись. І ця морська 
ділянка, включаючі терито-
рію біля острова Зміїний, 
має бути заповідною. Для 
того, щоб дельфіни від-
новили популяцію, може 
знадобиться десятки років, 
можливо, навіть п'ятдесят.

Щодо материкової ча-
стини півдня країни, осо-
бливо там, де відбулися 
великі пожежі, відновлення 
буде ще довшим, бо де-
рева ростуть не так швид-
ко, як вся інша рослинність. 
Стосовно степів, вони від-
новлюються дуже швидко, 
для цього потрібно буде 
років п'ять. Проблема в 
тому, що багато територій 
заміновано або забруд-

нено різним хімічним на-
вантаженням. На початку 
війни падало дуже багато 
снарядів, які не детонува-
ли, і ми не можемо знати, 
що там наразі відбуваєть-
ся. Це також змінює ланд-
шафт, залишаються важкі 
наслідки. Тому потрібно 
розміновувати та очищати 
ці території. 

Потрібно буде ретельно 
розглядати кожну частину 
екосистеми, щоб підходи-
ти до відновлення комплек-
сно та систематично. 

Наразі держава займа-
ється фіксуванням усіх 
випадків екокатастрофи, 
Міндовкілля шукає різні ре-
сурси для допомоги Укра-
їні на повоєнне віднов-
лення, особливо в частині 
розмінування територій. І 
є вже напрацювання, як ді-
яти. Але на місцях, де дуже 
запекло, неможливо зараз 
нічого зробити. 

Я думаю, як тільки за-
кінчиться війна, при дуже 
потужній роботоздатності 
українців і за допомогою 
Європи, Америкиі, Кана-
ди, Австралії ми зможе-
мо разом відновити якщо 
не всі, то хоча б найбіль-
ші природні заповідники. 
А далі будемо працюва-
ти. Відновлення потребує 
часу".

Міжнародна підтримка  
та плани відновлення

28 червня 2024 року від-
булася онлайн-зустріч із 
групою міжнародних екс-
пертів та представниками 
українських міністерств, 

під час якої обговорюва-
лися питання плану з реа-
лізації Екологічного догово-
ру. Екологічний договір був 
представлений у лютому 
2024 року та містить 50 
рекомендацій для оцінки 
впливу війни на довкілля, 
компенсації збитків та за-
безпечення "зеленого" від-
новлення. Цей документ 
став основою для міжна-
родної співпраці у віднов-
ленні екосистем та інфра-
структури України.

AI for Good в Україні 
опікується платформою 
Svidok.org. За допомогою 
цього інструменту кожен 
громадянин України може 
залишити свідчення про 
злочини рф, зокрема за-
вантажити фото- та відео-
докази та розповісти про 
екоцид росіян. Дані, за-
фіксовані на платформі 
Svidok.org, будуть надходи-
ти на "ЕкоЗагрозу", а потім 
над ними буде працювати 
Державна екологічна ін-
спекція України. 

Наразі вже зареєстро-
вано понад 5 тисяч випад-
ків шкоди для довкілля на 
понад 57,3 млрд євро. За-
лучення таких ініціатив доз-
воляє фіксувати шкоду для 
довкілля і забезпечити її до-
кументування для подаль-
ших юридичних дій.

На початку серпня 2024 
року Міндовкілля почало 
працювати над дорож-
ньою картою зеленого 
відновлення України. Як за-
значив заступник міністра 
Міндовкілля з питань євро-
пейської інтеграції Євгеній 
Федоренко, створення цієї 
платформи є спільною 
українсько-німецькою іні-
ціативою. 

Ідея організації цього 
міжнародного майданчи-
ка вперше була озвучена 
Федеральною міністер-
кою екології Німеччини 
Штеффі Лемке у жовтні 
2023 року під час конфе-
ренції "United for Justice. 
United for Nature". Феде-
ральне міністерство Ні-
меччини вже оголосило 
про фінансову підтримку 
у розмірі 5 мільйонів євро.

Ми створили цей матері-
ал як учасники мережі "Вік- 
но Відновлення". Все про 
відновлення постраждалих 
регіонів України дізнавай-
теся на єдиній платформі 
recovery.win.

Війна, яку розв'язала росія проти України, вже завдала довкіллю збитків на суму 2,4 трильйона гривень. Ці втрати перевищують збитки від 
зруйнованої інфраструктури та включають засмічення земель, забруднення ґрунтів, водних ресурсів, повітря та лісові пожежі.



ІНТЕРВ'Ю4

intent.press                                                                 cvu.od.ua

"МИ ПРОЙШЛИ НАЙНИЖЧУ ТОЧКУ ВІЙНИ"
ІНТЕРВ'Ю З ЯРОСЛАВОМ ГРИЦАКОМ 

Чому Одеса - це метро-
полія?

Метрополія - це місто, яке 
більше за себе. Одеса - 
це обласний центр, але 
він звучить набагато далі 
за Одесу. Оця велика те-
риторія - це і є метрополія. 
Вона, як акула в ставку, - 
не вміщається, їй потріб-
на більша площа. І таких 
місць насправді є дуже 
небагато. Це переважно 
не столиці, бо там полі-
тична влада акумулює, а 
метрополія бере іншим. 
Переважно економікою 
і культурою, або освітою. 
Найближчі метропольні 
міста - це Вроцлав або 
Гданськ у Польщі, меншою 
мірою Краків. В Америці - 
Нью-Йорк або Сан-Фран-
циско.

В Україні, напевно, тіль-
ки дві історичні метропо-
лії - Львів та Одеса. Є інші 
міста, які мали б бути ме-
трополією. Може, най-
ближчим є Харків, де дуже 
багато було і зараз є ви-
щих навчальних закладів, 
де збираються багато лю-
дей з усіх областей, але 
чогось бракує. Тому що 
метрополія, крім того, що 
збирає ресурс, ще й зби-
рає людей з великих про-
сторів. Переважно ці люди 
різного етнічного та релі-
гійного походження. І тому 
метропольні міста вони 
дуже мультикультурні та 
багатоетнічні.

Чи можна в Одесі поба-
чити справжню мульти-
культурність?

Одеса не мультикуль-
турна, вона одноманітно 
російськомовна. Це не є 
мультикультурність. Якщо 
хочете побачити мульти-
культурність, то йдіть до 
Сан-Франциско чи до 
Нью-Йорку. Якщо ви були 
в Нью-Йорку, то знаєте, що 
в Нью-Йорку є італійське та 
українське село, єврей-
ський квартал чи чайната-
ун. Ти ходиш з одного міс-
ця в інше, бачиш, як там ця 
культура існує. Починаючи 
з кухні, закінчуючи театром. 
Звичайно, всі вони здебіль-
шого говорять англійською 
мовою, але на місці - сво-
єю мовою. Це мультикуль-

турність. В Одесі цього 
немає. Я не бачив, щоб 
на Грецькій вулиці жили 
греки. Ефект імперськості 
полягає у тому, що імперія 
насадила на цю мультиет-
нічність одну культуру.

Що із львівського про-
цесу декомунізації варто  
позичити, адже він розпо-
чався значно раніше?

Львів не перший декому-
нізувався. Якщо хтось хоче 
скаржитися на перейме-
нування, то всі скарги ад-
ресувати Робесп'єру і 
Французькій революції. Це 
вона перша почала цей 
процес. Є дуже просте 
правило, з певного часу: 
чия влада, того і вулиці.  
І це, майже всюди процес, 
який відбувається останні 
двісті років.

Наймасовіше перейме-
нування, яке було в Одесі, 
Львові чи у Криму, було ра-
дянським. Про це зараз за-
бувають. Радянський союз, 
по суті, стер стару пам'ять, 
засадив ці всі маркси та 
комсомольські вулиці, зни-
щивши всі старі, органічні 
назви. У тому числі й міс-
цеві назви, які вважалися 
невідповідними пролетар-
ській ідеології. У місто, яке 
дуже мультикультурне, на-
садили одноманітну куль-
туру. Тому що імперія, це 
про однорідність. Міста 
втрачають свою особли-
вість, і дуже особливо ме-
тропольні міста, тому що 
вони тоді стають дійсно об-
ласними центрами. 

Радянський союз дуже 
закритий. Це як чайник, що 
кипить, а його притискують 
кришкою. Із часом чайник 
не витримує і вибухає, і 
чим сильніше кришка на-
тискається, тим більший 
цей вибух. Тобто кожна по-
літична криза та зміна полі-
тичної влади приходить до 
того, що змінюються назви 
вулиць.

Радянський союз упав у 
Львові раніше, ніж у всьо-
му союзі. Тому що у нас в 
березні 1990 року під час 
перших демократичних 
виборів до влади прийшла 
опозиція. Вона почала пе-
рейменування. Воно трива-

ло два роки, і це працюва-
ла міська комісія істориків, 
які робили пропозиції, що 
проходили на міську раду. 
Вони обговорювалися - це 
було у публічному просто-
рі, в газетах. Навіть у Львові 
перейменування не було 
легке, тому що це завжди 
емоційно.

Тому що, знаєте, хтось 
приймає з болем, що зни-
кають старі пам'ятники, не 
тільки якогось Радянсько-
го союзу. А це, скажімо, 
місце, де зустрічали пер-
ше кохання. Це все сти-
рається. А з другого боку 
є бажання насадити свої. 
Причому дуже часто є при-
ватні бажання, бо те, що 
було дуже характерно для 
Львова, що багато родин 
хотіло, щоб були вулиці, які 
називалися їхніми предка-
ми. Тобто ми це пережи-
ли. Зараз про це вже ніхто 
майже не згадає. Тому що 
пройшло вже майже 30 
років. І про це вже ніколи 
не кажуть, усі заспокоїли-
ся.

Ви зараз через це прохо-
дите. І я хочу сказати, що 
це процес завжди емо-
ційний, досить важкий, 
конфліктний, але з ним 
можна жити. Це не є якась 
смертельна хвороба, а 
радше дитяче захворюван-
ня, яке треба пережити, 
щоб дістати повний імуні-
тет. Головне, як на мене, 
те, щоб ви змогли дійти 
консенсусу. Щоб різні гру-
пи могли себе впізнавати в 
цьому місті, що воно знову 

не набуло однорідності, як 
за радянського часу. Але 
це вже не мені говорити, 
ви маєте в самі робити.

Ви - одесити чи громад-
ськість, чи міська рада - не 
знаю хто, проґавили свій 
шанс. Тому що є закон, 
який зобов'язує, що всі ці 
дискусії мають тривати 
протягом року. Якщо вони 
не ведуться протягом року 
і немає рішення, тоді ав-
томатично воно перено-
ситься на обласну раду. І 
зараз те, що ви маєте - це 
те перейменування, яке 
пропонує обласна рада.

Друге, що треба сказа-
ти, що більшість пропози-
цій готувалися одеситами. 
Склад комісії, якщо не 
помиляюся 9 осіб з 10 - 
одесити - не львів'яни чи 
харків'яни приїхали пе-
рейменовувати. Це було 
ваше рішення.

По-третє, в таких речах, 
звичайно, будуть певні, ска-
жімо, російські перегини. 
Буде бажання зняти ті вули-
ці, які могли б не зніматися 
або давати назви, які не бу-
дуть пізнані. У нас це також 
було. При тому всьому, що 
у Львові більшість вулиць є 
національні, я дуже гор-
дий, що є вулиця Джона 
Леннона. Покажіть інше мі-
сто в Україні, яке має таку 
вулицю. Чому? Тому що 
була група молодих лю-
дей, які наполягали, щоб 
така вулиця була і Львів був 
пізнаваний на карті світу. І 
це пройшло. 

Звичайно, Львів має біль-
шість вулиць, які є україн-
ські. І особливо це сталося 
після війни. Тому що бага-
то імен з російськими пріз-
вищами, авторів, зокрема 
останній Чехов, якого мені 
дуже шкода, бо я вважаю, 
що цілком пристойний, 
нормальний, російський 
автор, але його також пе-
рейменували. У нас дуже 
багато єврейських, поль-
ських, німецьких назв. Важ-
ливо, щоб все було на цій 
карті.

Те, що у вас є Грецька 
і Польська вулиці, вулиця 
Качинського - це дуже до-
бре. Питання, хто ще у вас 
на такій карті є? Хто ще 
буде пізнаватися? Скільки 
ви маєте відомих одеситів, 
які походять з міста і ма-
ють вулиці в Одесі? Тому 
що більшість у вас, і знов 
таки, без образ, з відомих 
одеситів, є тільки росій-
ськомовні. Є багато англо-
мовних одеситів, одеситів 
з Ізраїлю. Де ці одесити на 
цій карті? Тобто таке вра-
ження, що Одеса була 
російським імперським 
містом. Жаботинський у 
своїх спогадах пише, що 
це місто насправді було 
російськомовним, але не 
російським. 

Я б так сказав, що мають 
бути три рівні назв. Нижчий 
рівень - локальні. Вулиці, 
яких більше ніде немає - 
тільки у цьому місті. Скажі-
мо, у Львові є Личаківська 

Одеса важлива, і те, що відбуватиметься в місті, впливатиме на країну. Але чи є у нас стратегія і де ми поставимо Одесу на карті світу? 
Чим схожі міста метрополії та чому для ворога Одеса залишається такою бажаною. Про вибір національної ідентичності, довіру інституціям 
та особистостям, які шанси дає війна. Дивіться та читайте ексклюзивне інтерв'ю з науковцем, істориком і публіцистом Ярославом Грицаком.

продовження
на стор. 5 >>
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вулиця - величезний сим-
вол для поляків, українців 
і євреїв - це місцевий то-
понім. Другий рівень - це 
вулиці національні, які вка-
жуть на приналежність мі-
ста до цієї території - дер-
жави. Тому що все-таки це 
держава, нація, і Одеса не 
є поза державою. А тре-
тій рівень - це глобальний. 
У цьому рівні мають бути 
також і російські назви, 
але не домінувати, а сусі-
дувати з іншими назвами. 
Питання, як ви це відтвори-
те. Я не знаю, тому що це 
питання до вас.

Здається, що вимальо-
вується новий зв'язок між 
Одесою та Львовом в пла-
ні комунікацій, культури 
та перетину інтелігенції. 
Ваша думка?

Ну, перш за все, знає-
те, схожі оперні театри. Їх 
будувала одна й та сама 
компанія. Тому схожість 
є. Так, ми метропольні та 
інстинктивно пізнаємося. 
Коли ми приїжджаємо до 
міста, метропольний ста-
тус ти можеш не пояснити, 
а інстинктивно його вбача-
єш. 

Питання, чи ми не знищи-
мо комунікації? Тому що 
дивіться, дві речі є. Хто б 
там не казав про деруси-
фікацію, ми повинні при-
знати, що дерусифікатор 
в Україні зараз є путін. Це 
він дерусифікує. Тому що 
у його виконанні росій-
ська культура та мова - це 
мова агресії, причому гло-
бальної загрози. Я повто-
рюю думку мого приятеля, 
який сам є професором 
в Единбурзі - соціальним 
лінгвістом. Дуже проста 
теза, яка мені до голови не 
прийшла: немає ні одної 

російськомовної країни, 
яка була б демократією. Є 
англомовні, німецькомовні 
та іспаномовні країни. На-
віть Гонконг є демократією. 
Що не так з російською 
мовою? Та нічого не так з 
російською мовою. Вона 
нормальна, інша мова є, 
але не функціонує як ця 
культура. Тому що зараз 
російська мова та куль-
тура - це мова агресії. Це 
мова браку свободи. Це 
територія, де забороняють 
youtube. Всі хто має інші 
думки або вмирають, або 
сидять зараз у в'язниці. Це 
дуже важливо. Тобто го-
ловним дерусифікатором 
України є сам путін. При 
чому ця дерусифікація не 
тільки в Україні, а й у всьо-
му світі відбувається.

Мало це хто знає, а й 
статистика це показує. 
Минулого року вперше 
російська мова вибула 
з-поміж десяти найбіль-
ших мов світу. Знаєте, хто 
замінив? Португальська. 
Португальська мова має 
більше не тільки носіїв, але 
й людей, які обирають цю 
мову для навчання. Росій-
ська втрачає свою прива-
бливість і перестає бути 
глобальною мовою. Тому 
що путін закриває росію, 
робить таке гетто, закручує 
росію в консервну банку. 
А жодна країна не може 
так функціонувати.

Натомість Україна зараз 
є дуже глобальна, тому що 
те, що робиться тут, - вирі-
шує долю не тільки Украї-
ни, а величезного просто-
ру. На мою думку, зараз 
є один такий ще простір, 
який має такий самий рі-
вень впливу на політику - це 
ізраїльсько-палестинський 
конфлікт. Можливо, з'явить-
ся Тайвань. Якщо ми зараз 
хочемо йти у глобальний 
світ, то Україна є кращою 

платформою, ніж росія. 
Тому що росія закриваєть-
ся, а Україна відкриваєть-
ся.

Я не кажу, що це обов'яз-
ково станеться. Але чи ми 
скористаємося - дуже 
важливо. Тут багато, що 
треба зробити. Так само як 
ми робили це у Львові. Тре-
ба мати певну візію і стра-
тегію для самої України. 
Але моя теза, чому Одеса 
дуже важлива. Тому що те, 
що буде робитися в Одесі, 
сильно впливатиме. Фор-
мула яку задасть Одеса 
вдало чи не вдало - буде 
впливати на те, що буде із 
самою Україною. 

Насправді, територія за 
яку найбільше пережи-
вали та найбільш вразли-
ва була, - це Одеса, а не 
Донбас, навіть не Крим. 
Можливо, Харків, але йде-
мо в Одесу більше, бо це 
Чорноморський берег. Це 
ключове. Тому що ідея пу-
тіна відрізати Україну повні-
стю від моря. Так само як 
це робили степові народи. 
Дуже важливо, що Украї-
на мусить мати доступ до 
великого глобального світу 
і через цей простір. Тому 
що зараз в глобальному 
світі все більшу роль віді-
грають люди. А Одеса - це 
ключ також і до Києва.

Європейське населення, 
яке жило понад 80 років 
у мирі, розуміє, що наша 
війна змінить і їх?

Залежить, про яку Євро-
пу говоримо, вона дуже 
неоднорідна, як і Одеса. 
Зараз Одеса, може, більш 
однорідна, ніж Європа. 
Якщо Британія, то британ-
цям не треба пояснювати, 
що робиться в Україні, бо 
це резонує з їхньою істо-
рією. Те, що вони мали у 
1940 році, коли Британія 

була єдиною, яка боро-
лася проти нацистського 
режиму, який оволодів, по 
суті, всією Європою. Тут 
не треба їм пояснювати. 
Дуже схожа ситуація в на-
ших сусідів: в поляків, чехів, 
у наших всіх балтійських 
сусідів: Литва, Латвія, Есто-
нія. Як не дивно, і це дуже 
приємно, це Німеччина, 
яка зробила карколом-
ний стрибок. Але інший 
тип країни, який дуже під-
тримує - Фінляндія, Швеція 
і Норвегія. Тобто вимальо-
вується щось таке, як лінія 
Північ-Південь.

Північ Європи розуміє 
дуже важливу загрозу і 
вважає, що треба пере-
будовувати. На Британії 
більш сильно помітно, 
яка вважає, що війна на-
довго і готова допомага-
ти Україні довго. І маємо 
Південь, який красивий, 
але безнадійної наївності 
люди. Звичайно, там є ба-
гато італійців, які розуміють, 
але більшості не поясни-
ти, ради чого українці так 
довго борються. Головна 
претензія - чому так довго 
воюють, чому досі не за-
кінчили? У їхній уяві Зелен-
ський винний тому, що так 
довго. Не путін, а Зелен-
ський, бо Україна мала би 
давно здатись. І це мало 
би жити. В мене таке відчут-
тя, я не маю твердої соціо-
логії, але ці європейці, які 
освідчені, - вони проукраїн-
ські. Ці європейці, які не є 
освідчені, - переважні по-
пулісти. Їм глибоко байду-
же, що буде з цим світом.

Щастя для України, що 
переважно на виборах ви-
грають партії, які представ-
ляють перших, а не других. 

Які шанси для нас дала 
така криза, як війна?

Війна - це найрадикаль-
ніша криза, яка може бути. 
Війна дала євроінтеграцію. 
Тому що останні понад 
двадцять років, ми чули від 
Брюсселя слово "ні" - у кра-
щому випадку асоціацію. 
Минуло три місяці війни і 
увімкнулося зелене світло 
на євроінтеграцію. 

Друга річ є, що війна має 
зрівняльнювальний ефект. 
Від війни страждають всі, 
але пропорційно найбіль-
ше - найбагатші. Тому ми 
бачимо, як на наших очах, 
не то, що зникає ієрархіч-
ний лад, але сильно посла-
блюється. Крім цього війна 
дає можливість швидкої 
зміни еліти. Приходять мо-
лоді люди - вдається чи ні 
- це інша справа. Ефект 
Зеленського чи Сирського 
вважається важливим, бо 

це навіть тип командирів, 
як би там не говорили. 

Я маю таку тезу. Якщо 
дивитися на Україну, тре-
ба розуміти, що це моло-
да національна держава. 
І тому ми не маємо рів-
няти Україну з сучасною, 
а з молодою Францією чи 
Польщею. Бо Польща здо-
бувала незалежність, то 
додамо 300 років і будемо 
бачити, що сталося з кра-
їною за той час. Польща 
пройшла і через вбивство 
президентів і страшну ко-
рупцію, і навіть на якийсь 
час зникла з карти світу, 
тому що була війна і відро-
дилися. 

Чи Фінляндія, чи Франція 
початку 19-го століття, чи та 
сама Америка. І ми бачи-
мо типові кризи молодих 
держав. Тому що моло-
ді держави - нестабільні, 
вони виникають зі старих 
імперій. Молода еліта при-
ходить до влади, яка му-
сить виробити певні пра-
вила гри. І це приходить до 
громадянських конфліктів, 
включно з війнами. Також 
дуже часто ці молоді дер-
жави стають об'єктом ста-
рих хижаків, які нападають. 

Ми не маємо жодної 
успішної держави сучас-
ності, яка б не пройшла 
через те, що приходить за-
раз Україна. Декілька років 
воїн, потрясінь і революцій. 
В середньому кажуть, що 
триває 50 років. Це дуже 
середній показник. Часом 
і довше ставалося. Фран-
ція - 100 років, поки вона це 
все сформувала. Але ще 
дуже важливо, що без цьо-
го не можна. Тому що ста-
рий режим вмирає дуже 
повільно. 

Війна створює цю мож-
ливість, ситуацію, коли 
з'являється розуміння, що 
гірше вже бути не може. 
Треба щось радикально 
міняти. Тому що я маю таку 
цинічну тезу, що люди ліни-
ві і з власної волі нічого не 
роблять. Вони мають бути в 
сильній стресовій ситуації - 
кризи. 

Переглянути повне ін- 
терв'ю з паном Яросла-
вом, а також іншими укра-
їнцями та українками, які 
змінюють країну на кра-
ще, можна на каналі:

<< початок
на стор. 4
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ЛЯЛЬКОВУ ВИСТАВУ З МІННОЇ БЕЗПЕКИ  
ПРОВЕЛИ ДЛЯ ДІТЕЙ ТАТАРБУНАРСЬКОЇ ГРОМАДИ

Громадський центр правосуддя в м. Татарбунари працює як мультифунціональний хаб, який впроваджує людиноорієнтований підхід на місцевому рівні та 
допомагає громадам впоратися з правовими, безпековими та гуманітарними викликами, пов'язаними з військовою агресією рф проти України. 

Проєкт "Розбудова Громадського центру правосуддя в м. Татарбунари в умовах війни/післявоєнного відновлення" впроваджується Одеською обласною 
організацією ВГО "Комітет виборців України" за підтримки американського народу, наданої через Агентство США з міжнародного розвитку (USAID) в рамках 
Програми "Справедливість для всіх".

28 липня 2024 року до 
літнього оздоровчого табо-
ру "Літо надії", організова-
ний помісною церквою с. 
Струмок Татарбунарської 
громади Одеської облас-
ті, завітали представни-
ки Громадського центру 
правосуддя, Білгород-Дні-
стровського РУ ГУ ДСНС в 
Одеській області та ама-
торські артисти ляльково-
го театру церкви "Слово 
віри" з м. Татарбунари. Для 
дітей, які перебували на 
оздоровленні, показали 
лялькову виставу з мінної 
безпеки. Ідея використати 
лялькову виставу для роз'яс-
нення правил мінної без-
пеки належить рятуваль-
нику з міста Татарбунари 
Віталію Мукієнку. Спільно з 
місцевими активістами іні-
ціатори пошили ляльки та 
розробили сценарій без-
пекової вистави.

Як відзначив керівник Гро-
мадського центру право-
суддя в м. Татарбунари 
Леонід Семененко, про-
світницька робота серед 
дітей з безпекових питань - 
один з основних напрям-
ків співпраці Громадсько-
го центру правосуддя та 
представників ДСНС:

" Серед інших без-
пекових викликів 

розповідаємо дітям про 
небезпеку, яку несуть 
мінно-вибухові пристрої.  
У тісній та плідній співпра-
ці з головним інспектором 
Білгород-Дністровського 
РУ ГУ ДСНС в Одеській 
області підполковником 
служби цивільного захи-
сту Сергієм Івасенком та 
волонтером, працівником 
місцевого підрозділу ДСНС 
Віталієм Мукієнком заві-
тали до села Струмок, де 
на базі місцевої церкви діє 
літній оздоровчий табір для 
дітей. Форма просвітниць-
кого тренінгу мала вигляд 
лялькової вистави, яку до-
помагали ставити актори 
аматорського лялькового 
театру церкви "Слово Віри" 
з міста Татарбунари".

Під час лялькової виста-
ви діти дізналися про ті ви-
клики, які можуть статися у 
разі недотримання ними 
поведінки поводження з 
мінно-вибуховими пред-
метами. 

Разом із учасниками ви-
стави переживали за здо-
ров'я головного героя, який 
попри настанови дорос-
лих взяв до рук мінно-ви-
буховий предмет, котрий 
знайшов на землі. Цей 
предмет вибухнув, і лише 
зусиллями друзів та рідних 
головний герой вистави за-
лишився живим. 

Візуалізовані стенди до-
помогли дітям також ро-
зібратися з видами не-
безпечних предметів та 
побачити, як вони вигля-
дають. Головний інспек-
тор ДСНС та підполковник 
служби цивільного захисту 
Сергій Івасенко проде-
монстрував дітям маке-
ти мін та інших вибухових 
пристроїв. Рятувальник та-
кож розповів про те, що ви-
бухонебезпечний предмет 
може бути замаскований 
під іграшку, мобільний те-
лефон або навіть ручку. 
Спеціаліст продемонстру-
вав зразки протипіхотних 
мін, серед яких "міни-ме-
телики" незвичної форми, 
корпус яких виготовлений 
з пластику і може бути різ-
них кольорів.

Також дітям пояснили, 
що під час обстрілу дея-
кі снаряди можуть спра-
цювати не відразу. Тому 
варто зрозуміти, що такі 

предмети готові вибухнути 
будь-якої миті. Те, що зда-
ється частиною чи улам-
ком, також може містити 
заряд і бути небезпечним. 
Вибухівка може бути за-
хована навіть у портфелі, 
торбинки, пакунки та зали-
шена в багатолюдних міс-
цях. Сумку з вибухівкою від 
звичайної відрізнити важко. 
Тому бездоглядні предме-
ти в транспорті, дворі, ма-
газині вимагають особли-
вої уваги. Дітям до них не 
слід наближатися, потріб-
но повідомити дорослих, 
які передадуть інформа-
цію поліції. 

Діти в ігровій формі роз-
бирали конкретні ситуації, 
де обов'язково мали ін-
формувати про знахідки 
дорослих та оператора 
лінії "101".

Віталій Мукієнко провів 
з дітьми різні рухливі ігри, 
направлені на те, аби діти 
відчули ту небезпеку, яку 
несуть незнайомі для них 
предмети та у результаті 
дії яких можна залишитися 
без кінцівок або ж незря-
чим. Спільно з дітьми в ігро-
вій формі відпрацювали 
основні правила безпеки, 
серед яких також були на-
вички не піддаватися пані-
ці. Наприклад, під час ви-
вчення ситуації з вибухом 
всередині приміщення 
наголошувались правила 
не торкатися пошкодже-
них конструкцій та дротів, 
захищати органи дихан-
ня хустинкою чи шматком 
тканини.

У рамках спільних навчальних заходів з безпечного поводження в умовах воєнних дій представники Громадського центру правосуддя  
в м. Татарбунари, Білгород-Дністровського РУ ГУ ДСНС в Одеській області та аматорського лялькового театру церкви "Слово віри" провели 
28 липня 2024 року для дітей оздоровчого табору "Літо надії" лялькову виставу з мінної безпеки. За допомогою такої цікавої ігрової форми 
комунікації з дітьми вдалося наголосити на основних правилах поводження з вибухонебезпечними предметами. Візуалізовані стенди 
допомогли дітям розібратися з видами небезпечних предметів та побачити, як вони виглядають. Формат лялькової вистави виявився дуже 
ефективним способом інформаційно-навчальної роботи з безпекових питань для дітей дошкільного та молодшого шкільного віку, який 
доцільно впроваджувати більш широко.
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ЯКИЙ ПОРЯДОК ПОДАННЯ ТА РОЗГЛЯДУ ЕЛЕКТРОННИХ ПЕТИЦІЙ

Що таке електронна  
петиція 

Електронна петиція - 
це форма колективно-
го звернення громадян 
до Президента України, 
Верховної Ради України, 
Кабінету Міністрів України 
або органу місцевого са-
моврядування. За умови 
набрання необхідної кіль-
кості голосів, таке звер-
нення підлягає обов'язко-
вому розгляду.

Які вимоги до змісту 
електронної петиції

В електронній петиції має 
бути викладено суть звер-
нення, зазначено прізви-
ще, ім'я, по батькові авто-
ра (ініціатора) електронної 
петиції, адресу електрон- 
ної пошти. На вебсайті 
відповідного органу або 
громадського об'єднання, 
що здійснює збір підписів, 
обов'язково зазначаються 
дата початку збору підпи-
сів та інформація щодо 
загальної кількості та пе-
реліку осіб, які підписали 
електронну петицію.

Електронна петиція не 
може містити заклики до 
повалення конституційного 
ладу, порушення територі-
альної цілісності України, 
пропаганду війни, насиль-
ства, жорстокості, розпа-
лювання міжетнічної, ра-
сової, релігійної ворожнечі, 
заклики до вчинення теро-
ристичних актів, посягання 
на права і свободи люди-
ни. 

Відповідальність за зміст 
електронної петиції несе 
автор (ініціатор) електро-
нної петиції.

Як подати електрону 
петицію

Для створення електро-
нної петиції її автор (ініціа-
тор) заповнює спеціальну 
форму на офіційному 
вебсайті органу, якому 
вона адресована, або 
вебсайті громадського 
об'єднання, яке здійснює 
збір підписів на підтримку 
електронних петицій, та 
розміщує текст електро-
нної петиції.

Електронна петиція оп-
рилюднюється на офіцій-
ному вебсайті відповідного 
органу або на вебсайті 
громадського об'єднання, 
яке здійснює збір підписів 
на підтримку електронних 
петицій, протягом двох ро-
бочих днів з дня надсилан-
ня її автором (ініціатором). 

У разі невідповідності 
електронної петиції вста-
новленим вимогам опри-
люднення такої петиції не 
здійснюється, про що по-
відомляється автору (ініці-
атору) не пізніше строку, 
встановленого для опри-
люднення.

Дата оприлюднення 
електронної петиції на 
офіційному вебсайті є да-
тою початку збору підписів 
на її підтримку. Відповідні 
органи державної влади, 
органи місцевого само-
врядування та громадські 
об'єднання під час збору 
підписів на підтримку елек-
тронної петиції зобов'язані 
забезпечити:

• безоплатність доступу та 
користування інформа-
ційно-телекомунікацій-
ною системою, за допо-
могою якої здійснюється 
збір підписів;

• електронну реєстрацію 
громадян для підписання 
петиції;

• недопущення автоматич-
ного введення інформа-
ції, у тому числі підписан-
ня електронної петиції, 
без участі громадянина;

• фіксацію дати і часу оп-
рилюднення електронної 
петиції та підписання її 
громадянином.

Які особливості розгляду 
електронних петицій  

органами влади

Відповідно до чинного 
законодавства, розгляд 
електронної петиції здійс-
нюється невідкладно, але 
не пізніше десяти робочих 
днів з дня оприлюднення 
інформації про початок її 
розгляду. 

Відповідь на електронну 
петицію не пізніше наступ-

ного робочого дня після 
закінчення її розгляду оп-
рилюднюється на офіцій-
ному вебсайті органу, яко-
му вона була адресована, 
а також надсилається у 
письмовому вигляді авто-
ру (ініціатору) електронної 
петиції та відповідному гро-
мадському об'єднанню, 
яке здійснювало збір підпи-
сів на підтримку відповідної 
електронної петиції.

У разі визнання за доціль-
не викладені в електронній 
петиції пропозиції можуть 
реалізовуватися органом, 
якому вона адресована, 
шляхом прийняття з питань, 
віднесених до його компе-
тенції, відповідного рішен-
ня. Наприклад, можливе 
ініціювання законопроєк-
тів щодо законодавчого 
урегулювання порушених  
у петиції питань. 

Інформація про кіль-
кість підписів, одержаних 
на підтримку електронної 
петиції, та строки їх збору 
зберігається не менше 
трьох років з дня оприлюд-
нення петиції.

Чи можуть не розглянути 
електронну петицію

Електронна петиція, яка  
у встановлений строк не 
набрала необхідної кілько-
сті голосів на її підтримку, 
після завершення строку 
збору підписів буде роз-
глядатися як звернення гро-
мадян.

Стосовно вимог щодо 
кількості голосів та стро-
ку, відведеному на їх збір, 
законодавство містить на-
ступну інформацію. 

Електронна петиція, ад-
ресована Президенту 
України, Верховній Раді 
України, Кабінету Міністрів 
України, розглядається за 
умови збору на її підтрим-
ку не менш як 25 тисяч під-
писів громадян протягом 
не більше трьох місяців з 
дня оприлюднення петиції.

Вимоги до кількості підпи-
сів громадян на підтримку 
електронної петиції до ор-
гану місцевого самовря-
дування та строку збору 
підписів визначаються ста-

тутом територіальної гро-
мади.

Але стосовно подання 
електронних петицій до ор-
ганів місцевого самовря-
дування існують законода-
вчі рамки. Так, електронна 
петиція підлягає розгляду 
органом місцевого само-
врядування за умови збору 
на її підтримку протягом 
не більше як трьох місяців 
з дня її оприлюднення такої 
кількості підписів у відповід-
ній адміністративно-тери-
торіальній одиниці, де про-
живає:

1. до 1 тисячі жителів -  
не менше 50 підписів;

2. від 1 тисячі до 5 тисяч - 
не менше 75 підписів;

3. від 5 тисяч до 50 тисяч - 
не менше 100 підписів;

4. від 100 тисяч до 500 ти-
сяч - не менше 250 під-
писів;

5. від 500 тисяч до 1 міль-
йона - не менше 500 
підписів;

6. понад 1 мільйон - не 
менше 1 тисячі підписів.

Таким чином, органи 
місцевого самоврядуван-
ня у статутах територіаль-
них громад мають дотри-
муватися вищенаведених 
законодавчих рамок щодо 
вимог стосовно подання 
електронних петицій.

Чи використовують  
інструментарій  

електронних петицій  
жителі Одещини

За аналізом із відкритих 
джерел можна побачити, 
що жителі Одеської об-
ласті активно ініціюють по-
дання електронних петицій 
та збирають підписи. Щодо 
Ренійської територіальної 
громади, найбільш поши-
реними є петиції до Пре-
зидента України, зокрема, 
щодо присвоєння статусу 
Героя України захисникам 
України, членам громади.

Стосовно подання елек-
тронних петицій до ор-
ганів місцевого само-
врядування, цей процес 
є менш поширеним.  
Наприклад, норматив-

но-правовими актами, 
виданими Одеською місь-
кою радою, передбаче-
но, що петиція може бути 
подана через сервіси по-
дачі електронних петицій 
Одеської міської ради - 
сервіс подання електро-
нних петицій або розділ 
"Петиції" мобільного засто-
сунку. Станом на момент 
публікації матеріалу відпо-
відний сервіс тимчасово 
закрито і його неможливо 
використовувати для по-
дання петиції.

Для отримання більш де-
тальної інформації з цього 
та інших правових питань 
у сфері діяльності неуря-
дових організацій, звертай-
теся до ресурсних центрів 
підтримки місцевих неуря-
дових організацій, громад-
ських ініціатив та волонтер-
ських спільнот:

РЕНІЙСЬКИЙ  
РЕСУРСНИЙ ЦЕНТР 

На базі ГО "Регіональ-
ний аналітичний центр" 
(Одеська область): 

Марія Пісковець  
тел. 0689213861 

mpiskovec64@gmail.com

ВОЗНЕСЕНСЬКИЙ  
РЕСУРСНИЙ ЦЕНТР 

 
На базі ГО "Агентство еко-
номічного розвитку" (Ми-
колаївська область): 

Вікторія Савчук 
тел. 0665043006 

savchuk@aer.net.ua

БІЛОЗЕРСЬКИЙ 
РЕСУРСНИЙ ЦЕНТР 

На базі ГО "Білозерський 
центр регіонального роз-
витку" (Херсонська об-
ласть): 

Катерина Оксенюк 
тел. 0950874860 

bilozerka.center@gmail.com 

Завдяки процесам цифрової трансформації в Україні стало можливим подання такого особливого виду колективних звернень як електронні 
петиції. У правовій консультації представники Ренійського ресурсного центру для неурядового сектору, який працює в Одеській області, 
окреслили особливості електронної петиції та вимоги до її змісту, а також надали алгоритми подання петиції. Окремо правники розглянули 
особливості розгляду електронних петицій органами влади та перелічили випадки, коли петиції можуть ними не розглядатися. В публікації 
також наведено актуальний досвід використання інструментарію електронних петицій жителями Одеської області.

Регіональні ресурсні центри для підтримки місцевих неурядових організацій, громадських ініціатив та волонтерських спільнот створені  
та працюють як інституційні осередки розбудови неурядового сектору та підтримки соціальної згуртованості на місцевому та регіональному рівні,  
в рамках партнерської ініціативи "Підтримка неурядового сектору Півдня України задля відновлення громад та регіону", яка впроваджується Одеською обласною 
організацією ВГО "Комітет виборців України".
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ЯК "СУСІДСЬКА ВАРТА" ДОПОМАГАЄ ПІДВИЩИТИ 
БЕЗПЕКУ В ГРОМАДІ

Громадський центр правосуддя в м. Татарбунари працює як мультифунціональний хаб, який впроваджує людиноорієнтований підхід на місцевому рівні 
та допомагає громадам впоратися з правовими, безпековими та гуманітарними викликами, пов'язаними з військовою агресією рф проти України. 

Проєкт "Розбудова Громадського центру правосуддя в м. Татарбунари в умовах війни/післявоєнного відновлення" впроваджується Одеською обласною 
організацією ВГО "Комітет виборців України" за підтримки американського народу, наданої через Агентство США з міжнародного розвитку (USAID) в рамках 
Програми "Справедливість для всіх".

Ця публікація здійснена за підтримки американського народу, наданої через Агентство США з міжнародного розвитку (USAID) в рамках Програми "Справедливість 
для всіх". Погляди авторів, викладені у цьому виданні, не обов'язково відображають погляди Агентства США з міжнародного розвитку або уряду Сполучених Штатів 
Америки.

Як функціонує  
"сусідська варта"

"Сусідська варта" - це 
активні мешканці певно-
го мікрорайону в рамках 
населеного пункту, які 
самоорганізувалися та 
налагодили співпрацю з 
органами правопорядку 
та місцевою владою за-
для підвищення безпеки 
на відповідній території.

"Сусідська варта" може 
працювати на базі гро-
мадських організацій чи 
ОСББ, а також як ініціатив-
на група без формально-
го статусу. Зазвичай групи 
"сусідської варти" склада-
ються з координатора, від-
повідальних за окремі жит-
лові осередки (будинки 
чи вулиці), активних меш-
канців. Особливо корисне 
долучення до "сусідської 
варти" пенсіонерів-право-
охоронців.

Елементи "сусідської 
варти": 

• "Безпека житла" - меш-
канці дбають про без-
пеку будинку/вулиці 
та звертають увагу на 
будь-які підозрілі дії;

• "Турбота про терито-
рію" - мешканці підтри-
мують благоустрій та 
створюють умови, які 
мінімізують безпекові 
ризики в мікрорайоні;

• "Взаємодія з поліцією" - 
мешканці обмінюють-
ся інформацією з по-
ліцією та впроваджують 
спільні профілактичні 
ініціативи;

• "Підтримка сусідів" - 
мешканці витягують 
один одного зі снігових 
заметів, допомагають 
у випадку хвороби та 
ліквідації житлово-кому-
нальної аварії, інфор-
мують про важливі но-
вини.

Для кожного багатоквар-
тирного будинку (вулиці в 

приватному секторі) про-
водиться оцінка безпекових 
ризиків, зокрема щодо на-
явності відеоспостережен-
ня, сигналізації, освітлення, 
укриття, огородження. Ці 
фактори враховуються в 
поточній діяльності та допо-
магають визначити безпе-
кові пріоритети.

Група "сусідської варти" 
має спільний канал кому-
нікації (групу в соціальних 
мережах), де обмінюють-
ся оперативною інфор-
мацією про підозрілих не-
знайомців та транспортні 
засоби, спрацювання сиг-
налізації, загрози обстрілів, 
виникнення пожеж та інші 
надзвичайні ситуації.

З ким співпрацює 
"сусідська варта"

Поліція (першочергово 
поліцейські офіцери 

громади):

• повідомлення про 
підозрілих людей та 
транспортні засоби;

• повідомлення про пра-
вопорушення чи спро-
би їх вчинити;

• участь у якості понятих 
при здійсненні слід-
чо-оперативних дій;

• допомога в пошуку 
свідків та доказів право-
порушень;

• поширення орієнту-
вань та інших повідо-
млень поліції;

• сприяння заходам за-
безпечення публічного 
правопорядку;

• допомога при здійс-
ненні превентивних по-
ліцейських заходів;

• сприяння в попере-
дженні незаконного 
обігу наркотичних засо-
бів та азартних ігор;

• сприяння в заходах 
щодо забезпечення 
безпеки на дорогах;

• організація навчання з 
безпечного поводжен-
ня.

Місцеве самовряду-
вання (першочерго-

во старости та представни-
ки сфери благоустрою):

• повідомлення про по-

рушення правил бла-
гоустрою;

• сприяння в здійсненні 
заходів із благоустрою;

• повідомлення про не-
належну роботу систе-
ми оповіщення;

• сприяння в обладнанні 
та збереженні укриттів;

• інформування про ро-
боту укриттів;

• допомога в здійсненні 
заходів з енергетичної 
безпеки;

• допомога в облашту-
ванні пунктів обігріву;

• повідомлення про жит-
лові будинки, які поки-
нуті власниками та зна-
ходяться без догляду.

"Сусідська варта" також 
співпрацює з ДСНС щодо 
реагування на надзвичайні 
ситуації. Взаємодія здійс-
нюється на партнерських 
засадах та корисна для 
усіх сторін. Місцеві меш-
канці стають більш захи-
щеними та згуртованими, 
органи поліції, ДСНС та 
місцевого самоврядуван-

ня більш ефективно вико-
нують свої повноваження 
та підвищують довіру в гро-
маді.

"Сусідська варта"  
в Татарбунарській громаді

Перші дві групи "сусід-
ської варти" з'явилися в 
місті Татарбунари у 2019 
році завдяки співпраці Гро-
мадського центру право-
суддя та відділення поліції 
№2 Білгород-Дністровсько-
го РВП ГУНП в Одеській об-
ласті. 

Наприкінці 2022 року з ос-
новними партнерами під-
писано базовий протокол 
співпраці, яким узгоджено 
сфери взаємодії, визначе-
но відповідальних за коор-
динацію та збільшено кіль-
кість груп "сусідської варти" 
з двох до десяти. 

У травні 2024 року підпи-
сано додатковий протокол 
координації спільної діяль-
ності на рівні старостатів.

Постійними формами 
співпраці стало проведен-
ня неформальних зустрі-
чей "кава з поліцейськими" 
та відстежування опера-
тивної ситуації через муні-
ципальне відеоспостере-
ження. 

В умовах воєнного ста-
ну "сусідська варта" також 
впроваджує заходи з енер-
гетичної безпеки та інфор-
мує про загрози обстрілів.

Більше про діяльність 
Громадського центру право- 
суддя в м. Татарбунари за 
посиланням:

В Татарбунарській громаді на Одещині розвивається безпекова ініціатива "сусідська варта", яка направлена на самоорганізацію мешкан-
ців мікрорайону/села для допомоги органам правопорядку та комунальним установам з благоустрою в умовах воєнного стану. Розвитком 
"сусідської варти" на Одещині опікується Громадський центр правосуддя, який не лише супроводжує роботу цієї ініціативи в Татарбунар-
ській громаді, але і поширює досвід серед інших зацікавлених громад. З метою представлення та популяризації досвіду діяльності "сусід-
ської варти" для зацікавлених громад представники Громадського центру правосуддя підготували публікацію, у якій розкрили сутність функ-
ціонування та основи партнерства "сусідської варти".



ПРАВОВА КОНСУЛЬТАЦІЯ 9

intent.press                                                                cvu.od.ua

ЯКИМИ Є ОСОБЛИВОСТІ УКЛАДАННЯ ШЛЮБНОГО ДОГОВОРУ

Що вважається  
шлюбним договором  

та хто має право  
на його укладення

Шлюбний договір - це 
договір щодо вирішення 
питань життя сім'ї, яким 
регулюються майнові від-
носини між подружжям, 
у тому числі визначають-
ся їхні майнові права та 
обов'язки як батьків. 

Шлюбний договір може 
бути укладено особами, 
які подали заяву про реє-
страцію шлюбу, а також 
подружжям. На укладення 
шлюбного договору до ре-
єстрації шлюбу, якщо його 
стороною є неповнолітня 
особа, потрібна письмова 
згода її батьків або піклу-
вальника, засвідчена нота-
ріусом.

Важливо зазначити, що 
особи, які проживають од-
нією сім'єю без реєстрації 
шлюбу, не можуть укла-
дати між собою шлюбний 
договір.

Також виділяють вимогу 
щодо особистого укла-
дення шлюбного догово-
ру подружжям або на-
реченими. Вартою уваги 
в даному контексті є по-
станова Верховного Суду 
від 25 вересня 2019 року 
по справі №757/10715/17.  
У даній справі подружжя у 
2013 році уклало шлюбний 
договір через своїх упов-
новажених представників. 
Представники діяли на під-
ставі чинних, нотаріально 
посвідчених довіреностей, 
текстом яких було перед-
бачено право представни-
ків на укладення відповід-
ного шлюбного договору 
і визначені умови, на яких 
договір укладався. Згодом 
один із подружжя вирішив 
оскаржити шлюбний до-
говір та подав позовну за-
яву про визнання договору 
недійсним. Верховний Суд 
позов задовольнив і ви-
знав, що сімейні особисті 
немайнові та майнові від-

носини між подружжям є 
такими, що тісно по'вязані 
з особою. У вказаній спра-
ві суд дійшов висновку, що 
шлюбний договір не може 
укладатись за дорученням, 
оскільки представнику за-
боронено вчиняти право-
чин, який може бути вчине-
ний лише тією особою, яку 
він представляє.

Якою є форма  
шлюбного договору

Шлюбний договір укла-
дається в письмовій фор-
мі у трьох оригінальних 
примірниках і нотаріально 
посвідчується.

Варто зазначити, що згід-
но з частиною першою 
статті 220 Цивільного кодек-
су України, у разі недодер-
жання сторонами вимоги 
закону про нотаріальне 
посвідчення договору та-
кий договір є нікчемним.

Які правовідносини 
можуть бути урегульовані 
за допомогою шлюбного 

договору
1. Шлюбним договором 

регулюються майнові від-
носини між подружжям, 
визначаються їхні майно-
ві права та обов'язки;

2. Шлюбним договором 
можуть бути визначені 
майнові права та обов'яз-
ки подружжя як батьків;

3. Шлюбний договір не 
може регулювати особи-
сті відносини подружжя, 
а також особисті відно-
сини між ними та дітьми;

4. Шлюбний договір не 
може зменшувати обся-
гу прав дитини, а також 
ставити одного з подруж-
жя у надзвичайно невигід-
не матеріальне станови-
ще.
Поняття "надзвичайно не-

вигідне матеріальне ста-
новище" не визначено чин-
ним законодавством.

Верховний Суд у поста-
нові від 28 січня 2015 року 
по справі №6-230цс14 за-
значив, що категорія "над-

звичайно невигідне мате-
ріальне становище" має 
оціночний характер і підля-
гає доведенню у порядку, 
передбаченому процесу-
альним законодавством.

Якщо умови шлюбного 
договору ставлять одну з 
його сторін у надзвичай-
но невигідне матеріальне 
становище, це є підставою 
для визнання шлюбного 
договору недійсним у су-
довому порядку. Оскільки 
категорія "надзвичайно не-
вигідне матеріальне ста-
новище" є оціночною, під-
твердити або спростувати, 
що умови шлюбного дого-
вору ставлять одну із сторін 
у таке становище, мож-
ливо лише шляхом порів-
няння вартості майна, що 
за умовами оспорювано-
го договору переходить у 
власність кожної із сторін у 
разі розірвання шлюбу - до 
такого висновку прийшов 
суддя Касаційного цивіль-
ного суду у складі Верхов-
ного Суду (КЦС/ВС) Усик 
Г.І. в Окремій думці від 25 
листопада 2020 року по 
справі №201/4255/16-ц.

Також судовою практи-
кою підтверджується, що 
умови шлюбного догово-
ру, за якими все набуте у 
шлюбі майно (або абсо-
лютна більшість майна) 
є особистою приватною 
власністю одного з по-
дружжя є такими, що став-
лять іншого з подружжя у 
надзвичайно невигідне ма-
теріальне становище - до 
відповідного висновку при-
йшов суд у постанові від 26 
лютого 2020 року по справі 
№755/19197/18.
5. За шлюбним договором 

не може передаватися 
у власність одному з по-
дружжя нерухоме май-
но та інше майно, право 
на яке підлягає держав-
ній реєстрації.
Окрім вищезазначених 

законодавчих вимог щодо 
змісту шлюбного догово-
ру, він не може обмежу-
вати засади добровіль-
ності шлюбного союзу, 

рівноправності подружжя, 
турботи про добробут і 
розвиток дітей тощо. Хоча 
це прямо не визначено в 
законі, проте прямо про-
слідковується в судовій 
практиці. Як зазначив Вер-
ховний Суд у постанові від 
25 листопада 2020 року по 
справі №201/4255/16-ц, по-
дружжя не вправі у догово-
рах між собою визначати 
такі умови, реалізація яких 
призводитиме до істотного 
дисбалансу між правами 
та обов'язками кожного із 
подружжя.

Який строк дії  
шлюбного договору

Якщо шлюбний договір 
укладено до реєстрації 
шлюбу, він набирає чин-
ності у день реєстрації 
шлюбу. У той же час, якщо 
шлюбний договір укладе-
но подружжям, він наби-
рає чинності у день його 
нотаріального посвідчен-
ня.

Також у шлюбному до-
говорі може бути вста-
новлено загальний строк 
його дії, а також строки 
тривалості окремих прав 
та обов'язків. У шлюбному 
договорі може бути вста-
новлена чинність договору 
або окремих його умов і 
після припинення шлюбу.

Як змінити умови 
шлюбного договору  

або відмовитися від нього
Законодавством вста-

новлено, що односторон-
ня зміна умов шлюбного 
договору не допускається. 
Шлюбний договір може 
бути змінено спільною за-
явою подружжя. Угода про 
зміну шлюбного договору 
нотаріально посвідчується.

Також на вимогу одно-
го з подружжя шлюбний 
договір за рішенням суду 
може бути змінений, якщо 
цього вимагають його ін-
тереси, інтереси дітей, а 
також непрацездатних по-
внолітніх дочки, сина, що 
мають істотне значення.

Одностороння відмова 

від шлюбного договору не 
допускається. Подружжя 
має право відмовитися 
від шлюбного договору 
за спільним волевиявлен-
ням. У такому разі, за ви-
бором подружжя, права 
та обов'язки, встановле-
ні шлюбним договором, 
припиняються з моменту 
його укладення або в день 
подання нотаріусу заяви 
про відмову від нього.

Чи можливо визнати 
шлюбний договір 

недійсним
Відповідно до статті 103 

СК України шлюбний до-
говір на вимогу одного з 
подружжя або іншої осо-
би, права та інтереси якої 
цим договором порушені, 
може бути визнаний не-
дійсним за рішенням суду.

Основні підстави визнан-
ня шлюбного договору не-
дійсним:
• Порушення нотаріальної 

форми договору, а та-
кож укладення шлюбно-
го договору неповноліт-
німи особами, які беруть 
шлюб без згоди їхніх бать-
ків або піклувальника;

• Неналежний суб'єктний 
склад (укладення дого-
вору недієздатними осо-
бами або такими, що не 
мають необхідного обся-
гу дієздатності);

• Зменшення обсягу прав 
дитини, які встановлені 
СК України;

• Включення умов, які став-
лять одного з подружжя 
у надзвичайно невигідне 
матеріальне становище;

• Укладення договору під 
впливом обману, на-
сильства;

• Помилка однієї зі сторін 
договору;

• Порушення шлюбним 
договором норм закону 
(наприклад, включення 
в договір положень, що 
стосуються особистих 
прав і обов'язків подруж-
жя або їхніх неповнолітніх 
дітей) тощо.

Інститут шлюбного договору вже давно існує у світовій практиці. В Україні він відносно новий, з'явився тільки у 1992 році із внесенням доповнень 
до Кодексу про шлюб та сім'ю. Ставлення до нього у нашому суспільстві контроверсійне: одні вважають образливим укладення подібного 
договору, адже планують жити довго і щасливо, без спорів щодо майна, тоді як інші наполягають на його укладенні з метою максимально 
деталізувати шляхи вирішення спірних ситуацій у шлюбі та у разі його припинення. Адвокатка та юрист приймальні Української Гельсінської 
спілки з прав людини в м. Одеса Юлія Лісова і Артем Таукач надають юридичну консультацію стосовно поняття та сторін шлюбного договору, 
його форми, навели приклади правовідносин, які можуть бути врегульовані за допомогою шлюбного договору. У правовій консультації також 
деталізовано порядок внесення змін до договору, відмови від нього та визнання договору недійсним у судовому порядку.

Одеська громадська приймальня УГСПЛ надає правову допомогу постраждалим від війни за підтримки Програми Агентства США з міжнародного розвитку 
(USAID Ukraine - USAID Україна) "Права людини в дії", яка виконується Українською Гельсінською спілкою з прав людини.

У світі USAID є однією з провідних установ у сфері розвитку, яка виконує роль каталізатора цих процесів та допомагає досягати позитивних результатів. Діяльність USAID 
є проявом доброчинності американського народу, а також підтримує просування країн-отримувачів допомоги до самостійності та стійкості та сприяє забезпеченню 
національної безпеки та економічного добробуту США. Партнерські стосунки з Україною USAID підтримує з 1992 року; за цей час, загальна вартість допомоги, наданої 
Україні з боку Агентства, склала понад 3 млрд доларів США. До поточних стратегічних пріоритетів діяльності USAID в Україні належать зміцнення демократії та механізмів 
досконалого врядування, сприяння економічному розвитку та енергетичній безпеці, вдосконалення систем охорони здоров'я та пом'якшення наслідків конфлікту 
у східних регіонах. Для того, щоб отримати додаткову інформацію про діяльність USAID, можете звертатися до Відділу зв'язків з громадськістю Місії USAID в Україні  
за тел. +38 044 521-57-53. 
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Разом з експертами й 
експертками Партнерства 
очільники громад, фінан-
систи, представники кому-
нальних установ презенту-
вали буклети "Бюджети для 
громадян", у яких зрозумі-
лою мовою за допомогою 
інфографік пояснюється 
бюджетний процес, прово-
дили неформальні зустрічі 
з жителями (наприклад, у 
форматі кавування/чаю-
вання, спілкування тощо), 
а також заохочували учас-
ників і учасниць заходів по-
давати свої пропозиції до 
проєктів бюджетів громад 
на 2025 рік. Також експер-
ти Партнерства провели у 
громадах уроки фінансо-
вої грамотності для молоді.

Окрім цього, кожна гро-
мада додала креативних 
елементів у проведення 
Днів бюджету. Наприклад, 
у Рокитнівській громаді 
(Рівненщина) організува-
ли театралізовану виставу 
"Як готували та ділили бю-
джет-коровай", у Тетерів-
ській (Житомирщина) зро-
били виставу "Як Кайдаші 
бюджет ділили", у Рожи-
щенській громаді (Волинь) 
організували  вікторину на 
знання бюджетних термі-
нів, де за кожну правильну 
відповідь отримували гро-
шову одиницю громади - 
рожкоїн, у Боратинській 

громаді (Волинь) зробили 
настільний бюджетний си-
мулятор "Інвестуй у розви-
ток громади", а в Острозь- 
кій (Рівненщина) всі охо-
чі брали участь у фінан-
сово-історичному квесті 
"Знайди Острожика". Крім 
того, у ці дні проходили 
концерти, конкурси ди-
тячого малюнка, кулінар-
ні виставки (наприклад, 
серед "експонатів" були 
печиво у вигляді банкнот, 
торти, що символізували 
бюджет тощо) та інтелекту-
альні ігри на тему фінансів 
і бюджету.

" Громади доклали 
неймовірних зусиль, 

аби заходи про бюджет 
були максимально ціка-
вими, оригінальними, щоб 
залучити якомога більше 
жителів і щоб кожен і кож-
на незалежно від віку чи 
сфери діяльності знайшли 
для себе щось корисне. 
Це необхідно, аби залуча-
ти жителів до бюджетного 
процесу, отримувати про-
позиції до проєктів бюдже-
ту, щоб люди відчували, що 
їхня думка важлива і що 
вона враховується. Тож ми 
дуже раді, що громади 
так активно взяли  участь у 
цій діяльності і реалізували 
стільки творчих ідей", - роз-
повів координатор Парт-
нерства Анатолій Бойко.

" Особисто я дуже 
вражена креатив-

ністю і творчістю громад 
щодо підготовки до Днів 
бюджету. Наприклад, те-
атралізовані вистави про 
бюджет - це щось не-
ймовірне. Я бачила, що 
всі учасники також були 
в захваті. Саме так - кре-
ативно і цікаво - потрібно 
подавати інформацію про 
бюджет громади, про ті 
складні цифри і таблички, 
щоб навіть дитина зрозу-
міла, як формується бю-
джет", - вважає експертка 
Партнерства Тетяна Рома-
нова.

" Чітка та доступна ін-
формація, розкла-

дені по "поличкам" основні 
етапи бюджетного проце-
су. Саме цього часто не 
вистачає людям для відкри-
того діалогу з владою", - за-
уважив член Молодіжної 
ради міста Білгород-Дні-
стровський (Одещина) 
Артем.

" Такі заходи дуже 
надихають. Люди 

згуртовуються, відчувають 
підтримку влади і навпаки. 
Звичайно, що неформаль-
не спілкування, вікторини, 
веселі конкурси, які, втім 
присвячені важливій темі, 
допомагають жителям 
краще зрозуміти, чому 
важливо долучатися до бю-
джетного процесу і пода-
вати свої ідеї й пропозиції. 
Головне, щоб у майбут-
ньому такі заходи ставали 
постійним елементом ді-
яльності громад, аби бю-
джетний процес завжди 
був прозорим і зрозумі-
лим", - зазначила експерт-
ка Партнерства Марія Ор-
лова. 

" Дні бюджету в гро-
мадах були сприй-

няті як позитивна практика 
роз'яснення, як відбувають-
ся надходження до бю-
джету та видатки. Зокре-
ма, всі керівники громад 
Закарпатської області (а 
це 5 громад, які долучили-
ся по проєкту) задоволені 
живим спілкуванням із жи-
телями громади. Водночас 
великою несподіванкою 
для багатьох стали цифри 

витрат на освіту в грома-
дах, тому що ці видатки по 
громадах Закарпаття ко-
ливаються від 60 до 86% від 
загальної суми бюджету. 
Я вважаю, що такі заходи 
покращують комунікацію 
між владою та жителями 
громад, оскільки за роки 
нерозуміння складних бю-
джетних формулювань 
накопичилася недовіра до 
органів влади, які адміні-
струють бюджетні кошти", - 
розповів експерт Партнер-
ства Віталій Світлик.

Учасницями  проєкту є 
Боратинська, Вишнівська, 
Рожищенська, Локачин-
ська громади з Волині; 
Ємiльчинська й Тетерівська 
громади з Житомирщи-
ни; Ясінянська, Полянська, 
Великобичківська, Горінчів-
ська, Іршавська громади 
із Закарпаття; Жовківська 
громада з Львівщини; 
Арцизька, Южненська і 
Білгород-Дністровська з 
Одещини; Здолбунівська, 
Острозька, Рокитнівська, 
Радивилівська та Білокри-
ницька з Рівненщини.

Метою проєкту є спри-
яння формуванню в ці-
льових громадах умов для 
впровадження комплек-
сної та інклюзивної сис-
теми партисипативного 
бюджетування, збільшен-
ня залучення громадян до 
бюджетного процесу в 
громадах, а також поши-
рення та передача успіш-
ного досвіду та практик 
проєкту іншим громадам 
України.

У 20 громадах-учасницях проєкту "Бюджетна партисипація від А до Я", що реалізується Громадським Партнерством "За прозорі місцеві 
бюджети!" за підтримки Проєкту USAID "ГОВЕРЛА", відбулися Дні бюджету, в яких сукупно взяли участь більше чотирьох тисяч місцевих жителів.

ПОНАД ЧОТИРИ ТИСЯЧІ ЖИТЕЛІВ ГРОМАД-УЧАСНИЦЬ 
ПРОЄКТУ "БЮДЖЕТНА ПАРТИСИПАЦІЯ ВІД А ДО Я" 
ВЗЯЛИ УЧАСТЬ У ДНЯХ БЮДЖЕТУ
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Під час проведення Днів 
бюджету у громадах вико-
ристовували різні заходи, 
аби активізувати молодих 
людей громад. 

Експерти Партнерства 
провели уроки фінансової 
грамотності, під час яких 
старшокласники/ці дізна-
валися про формування 
бюджету громади, про 
важливість та механізми 
долучення до бюджетного 
процесу, про те, як фор-
муються доходи і на що 
можна витрачати кошти. 
Після такого неформаль-
ного й інтерактивного нав-
чання з прикладами та 
мінівікторинами молодь 
вже могла подати й свої 
пропозиції до проєктів бю-
джетів на 2025 рік, адже 
вже отримала базове уяв-
лення про те, як формуєть-
ся така пропозиція та чого 
вона може стосуватися.

Крім того, чимало гро-
мад розробили й проду-
мали інші активності для 
молодих людей, зокрема 
різних вікових груп: наймо-
лодші змагалися у конкур-
сі малюнків на тему бю-
джету й фінансів, старші 
брали участь у фінансових 
квестах, вікторинах, ігрових 
симуляторах, воркшопах 
на тему бюджетного про-
цесу й залучення до нього 
жителів.

" Громадське Парт-
нерство "За прозорі 

місцеві бюджети!" пра-
цює з громадами над 
підвищенням бюджетної 

прозорості та залученням 
громадян до бюджетно-
го процесу вже майже 
десять років. У тих грома-
дах, які були і є нашими 
партнерками, ми бачимо 
значні зрушення, і в пер-
шу чергу, напевно, це змі-
на уявлень жителів про те, 
чи потрібно впливати на 
бюджети своїх громад, як 
саме це робити і чому це 
важливо. Звісно, що моло-
ді люди - це одна з наших 
ключових авдиторій, бо 
якщо ми прагнемо змін 
у суспільстві, то починати 
треба саме з молоді. Ми 
проти суто теоретичних 
заходів: люди опановують 
ті чи інші навики або ін-
струменти на практиці. 
Тобто треба дати молоді 
долучитися до чогось кон-
кретного - і ми отримає-
мо результат, що матиме 
важливіі перспективи для 
всієї громади", - вважає 
координатор Партнерства 
Анатолій Бойко.

Один із прикладів залу-
чення молоді в пізнавально- 
ігровому форматі - прове-
дення квестів.

" В Арцизі на Оде-
щині організували 

квест "Я - король бюдже-
ту".  Учасники та учасниці 
намагалися сформувати 
збалансований бюджет, 
реалізувати найважливіші, 
на їхню думку, проєкти та 
не забути про обов'язкові 
витрати - заробітні плати 
вчителів і соціальних пра-
цівників, оплату за елек-
троенергію тощо. Молоді 

люди буквально пірнули у 
бурхливе море місцевих 
фінансів. Команди пра-
цювали з різним темпом 
та темпераментом: одні 
дуже спокійно і виважено, 
інші сперечалися за кожну 
"копійку". Для працівників 
міської ради стало неспо-
діванкою, що пріоритета-
ми молоді виявились про-
єкти, які їхня команда 
також вважає найважливі-
шими. На мою думку, для 
місцевої влади важливо не 
загубити цей запал моло-
ді, щоб вистачило сил на 
відеоролики про бюджет, 
зустрічі молоді з головою 
громади, "Живу бібліотеку" 

з фінансистами чи симу-
ляційну гру про прийняття 
бюджету для школярів. Бо 
ідей багато, і це дуже кру-
то", - розповіла експертка 
Партнерства Людмила По-
грібна.

На думку експертів та 
експерток Партнерства, 
важливо забезпечити мо-
лодих людей доступною  
і зрозумілою інформацією 
про бюджетний процес, 
його структуру, основні 
етапи та значення для роз-
витку країни чи місцевої 
громади. У цьому допо-
може використання різних 
інтерактивних методів, та-
ких як воркшопи, хакатони, 
тренінги, вікторини, конкур-
си, ігрові симуляції тощо. 
Крім того, важлива скла-
дова успішного залучен-
ня молоді - це підтримка 
місцевою владою проєктів 
та ініціатив, які створюють 
молоді люди для вирішен-
ня соціальних, економіч-
них, екологічних проблем 
тощо за рахунок бюджет-
них ресурсів. Наприклад, 
це можна зробити через 
затвердження програми 
підтримки діяльності Моло-
діжної ради громади. До 
того ж, важливо регулярно 
інформувати молодих лю-
дей про бюджетний про-
цес у той спосіб та через 
ті комунікаційні канали, які 
є популярними серед них: 

" Під час проведення 
бюджетного уроку 

для молоді Білгорода-Дні-
стровського на Одещині 
ми вчергове перекона-
лися, що молодь прагне 
нових знань, більше того, 
миттєво їх обробляє і пе-
реносить у практичну пло-
щину, питаючи: а де саме 
ми можемо використати 
ці знання? Тому наступним 
кроком після інформу-
вання молоді про міський 
бюджет є її активне залу-
чення через різні механіз-
ми партисипації. Це може 
бути участь у консультатив-
но-дорадчих групах щодо 
складання проєкту бюдже-
ту, залучення до мозкового 
штурму для дизайну букле-
та "Бюджету для громадян", 
впровадження в громаді 
шкільного бюджету участі 
тощо", - порекомендува-
ла експертка Партнерства 
Альона Єгорова.

Більше про Партнерство 
за посиланням:

Інструменти для залучення молоді до бюджетного процесу успішно апробували в 20 громадах-учасницях проєкту "Бюджетна партисипація 
від А до Я", що реалізується Громадським Партнерством "За прозорі місцеві бюджети!" за підтримки Проєкту USAID "ГОВЕРЛА". 

КОНКУРСИ МАЛЮНКІВ, КВЕСТИ ТА УРОКИ 
ФІНАНСОВОЇ ГРАМОТНОСТІ: 
ЯК ЗАЛУЧАТИ МОЛОДЬ ДО БЮДЖЕТНОГО ПРОЦЕСУ
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ПРОСТО Й ДОСТУПНО: 20 ГРОМАД-УЧАСНИЦЬ 
ПРОЄКТУ "БЮДЖЕТНА ПАРТИСИПАЦІЯ ВІД А ДО Я" 
ПІДГОТУВАЛИ "БЮДЖЕТИ ДЛЯ ГРОМАДЯН"

У кожному з "БдГ" є кілька 
обов'язкових розділів, що 
дають можливість жителям 
громади отримати досить 
повну інформацію про 
стан бюджетної системи 
в громаді, а також дізна-
тися про свою роль у бю-
джетному процесі, тобто 
як можна вплинути на те, 
щоб місцева влада вра-
хувала ідеї жителів. Серед 
основних розділів букле-
тів - пояснення бюджет-
них термінів; схематичне 
зображення бюджетного 
циклу та як жителі можуть 
долучитися до кожного 
етапу; пояснення еконо-
мічних, соціальних та де-
мографічних передумов, 
які впливають на складан-
ня бюджету; стратегічні на-
прямки розвитку громади; 
інформація про доходи й 
видатки бюджету; інфор-
мація для пропозицій гро-
мадян при підготовці бю-

джету. Крім того, кожна 
громада на свій розсуд 
додає у буклети важливу 
інформацію, наприклад, 
розповідає про бюджетоу-
творюючі підприємства, 
успішні проєкти, реалізо-
вані в громаді, діяльність 
громадських організацій, 
співпрацю влади й бізнесу 
тощо. 

" Над кожним "Бю-
джетом для гро-

мадян" триває кропітка 
кількамісячна робота. До 
неї долучаються експерти 
нашого Партнерства, чле-
ни створених при органах 
місцевого самоврядуван-
ня робочих груп, пред-
ставники громадських ор-
ганізацій, активісти тощо. 
Вони напрацьовують за-
гальні ідеї, придумують 
цікаву візуалізацію, щоб 
буклет про бюджет був не 
нудним і заскладним для 
розуміння, а цікавим, ори-

гінальним, таким, щоб у 
людини виникало бажання 
його погортати, вчитатися, 
зацікавитися і, зрештою, 
подати свою пропозицію 
та в подальшому активно 
долучатися до бюджет-
ного процесу своєї гро-
мади. Після того як всі ідеї 
готові, починається робо-
та з дизайнерами, які от-
римують від робочих груп 
всі необхідні дані, циф-
ри, показники, таблиці та 
пропозицій щодо того, як 
краще це візуалізувати. 
Ще кілька тижнів роботи - і 
буклети готові. Але це ще 
не все. Адже важливою 
складовою цього процесу 
є інформування про зміст 
"Бюджетів для громадян", 
їхнє розповсюдження, 
роз'яснювальна кампанія 
тощо. Бо важливо не лише 
зробити гарний буклет, а 
й поінформувати про ньо-
го максимальну кількість 
місцевих жителів. Тоді це 
буде ефективно працю-
вати", - пояснив координа-
тор Партнерства Анатолій 
Бойко.

Більшість робочих груп 
використала для створен-
ня своїх буклетів впізнавані 
особливості громад: Виш-
нівська громада візуалізу-
вала бюджетний процес у 
вигляді вишень, Острозька 
використала замок і казко-
вих персонажів-"острожи-
ків", Ємільчинська - мед і 

бджіл, Ясінянська - овець 
і сир, Локачинська - віт-
ряний млин і пшеницю, 
Южненська - морські кон-
тейнери і вантажопере-
везення, у Радивилівській 
громаді бюджетний про-
цес презентували у вигляді 
випікання торту, а в Рокит-
нівській взяли за основу 
процес хліборобства, тоді 
як у Білгород-Дністровській 
передали основні бю-
джетні поняття через захо-
пливу мандрівку.

На переконання експер-
тів Партнерства, створен-
ня "Бюджетів для громадян" 
сприяє зміцненню довіри 
між владою та громадсь-
кістю, адже питання фі-
нансів завжди є особливо 
чутливим для громадської 
думки. Тож впровадження 
різних інструментів залу-
чення жителів громад до 
бюджетного олпроцесу, 
серед яких - і "БдГ", покра-
щуватиме розвиток саме 

партнерських стосунків 
між місцевою владою і 
громадянами, а також до-
поможе активізувати жите-
лів.

Громадське Партнер-
ство "За прозорі місцеві 
бюджети!" впроваджує в 
Україні "Бюджети для гро-
мадян" з 2018 року, за цей 
час разом з громадами 
розроблено й розповсю-
джено понад  200 "БдГ". 
Крім того, Міністерство 
фінансів України включи-
ло цей інструмент до своїх 
рекомендацій для гро-
мад.

Ознайомитися з "Бюдже-
тами для громадян"-2024 
можна за посиланням:

Громади-учасниці проєкту "Бюджетна партисипація від А до Я", що реалізується Громадським Партнерством "За прозорі місцеві бюджети!" 
за підтримки Проєкту USAID "ГОВЕРЛА", підготували 20 "Бюджетів для громадян" (скорочено "БдГ") - буклетів, що містять спрощену й позбавлену 
технічної мови презентацію інформації про бюджет громади. Концепція "БдГ" була розроблена експертами Партнерства, а робочі групи від 
кожної з громад наповнили її своїми ідеями, креативною візуалізацією та показниками.

Ця публікація створена Громадським Партнерством "За прозорі місцеві бюджети!" в рамках проєкту "Бюджетна партисипація 
від А до Я" та стала можливою завдяки Агентству США з міжнародного розвитку (USAID) та щирій підтримці американського 
народу через Проєкт USAID "ГОВЕРЛА". Зміст цієї публікації не обов'язково відображає погляди USAID та Уряду США.


